

美国《剑桥科学文摘》数据库收录期刊

中国核心期刊(遴选)数据库收录期刊·中国学术期刊(光盘版)全文收录期刊

Q K 1 7 4 3 8 4 6

ISSN 1673-1433

CN 45-1331/TD

# 超硬材料工程

# SUPERHARD MATERIAL ENGINEERING

**5/2017**

ISSN 1673-1433



10>

9 771673 143172

桂林矿产地质研究院主办  
国家特种矿物材料工程技术研究中心协办

## 目 次

### 研究和应用

- 人造金刚石晶在瓷砖切割片中的应用 ..... 孙猛,李伟,李和胜(1)  
原位合成纳米金刚石增强铁镍基复合材料的制备与性能 ..... 赵佩佩,张法明,刘腾飞,等(6)  
合成后的触媒组织结构对立方氮化硼单晶合成效果的影响 ..... 王功振,贾凤,时永鹏,等(12)  
WC/Co 纳米复合粉原料制备硬质合金细晶粒顶锤的方法研究 ..... 彭文(17)  
关于切割陶瓷金刚石锯片的研究 ..... 石晓义,郑致富,李水堤,等(25)  
Sn 和 La 在气氛烧结金刚石工具胎体中的作用 ..... 卢安军,张健伟,秦海青,等(30)  
纳米碳化钒/铬复合粉末对 cBN 磨具用陶瓷结合剂性能的影响 ..... 邱文星,赵志伟,陈飞晓,等(34)  
新腔体的尝试 ..... 杨烨,方啸虎,李颖(38)  
花岗岩外形对电镀金刚石线锯的磨损研究 ..... 陈家荣,林峰,陈超,等(43)

### 产业与综述

- 超硬材料行业技术发展现状与展望 ..... 吕智,谢志刚,林峰,等(47)  
聚晶立方氮化硼刀具研究进展 ..... 张喆,张俊(52)

### 珠宝专栏

- 新疆昆仑金玉谱学特征的研究 ..... 申晓萍,魏薇,李新岭(56)  
拼合宝石的结构类型及鉴定方法 ..... 余炼钢(61)  
再造鸡血石的鉴定 ..... 朱红伟,李婷,燕菲,等(65)

### 其 它

- 科学家成功创造出“钻石雨”(11) 人造钻石成本高昂,施华洛世奇模式难复制(29) 瑞士研究出金刚石制备光学衍射光栅新技术(33) 深圳金刚石涂层刀具生产厂家分享刀具工艺更换(60) 招聘信息(68)

\* \* \* \* \*

公告:为扩大影响,本刊加入了万方数据库等电子媒介,本刊付作者稿酬包括了这部分权益。作者所投稿件中如有侵权行为责任自负。

## CONTENTS

Application of cubic synthetic diamond single crystal on tile cutting blades ..... SUN Meng , LI Wei , LI He-sheng (1)

In situ synthesis of nanodiamond reinforced Fe—Ni matrix composites and their properties ..... ZHAO Pei-pei , ZHANG Fa-ming , LIU Teng-fei , et al(6)

Effects of the structure of synthesized lithium-based catalyst on synthetic quality of cBN single crystal ... WANG Gong-zhen , JIA Feng , SHI Yong-peng , et al(12)

Research on preparation method of fine grained cemented carbide anvil with WC/Co nano composite powder ..... PENG Wen (17)

Study of Diamond Saw Blade for Ceramic Cutting ..... SHI Xiao-yi , ZHENG Zhi-fu , LI Shui-di , et al(25)

Effects of Sn and La in the matrix of atmosphere sintering diamond tools ..... LU An-jun , ZHANG Jian-wei , QIN Hai-qing , et al(30)

Influence of Nano VC/Cr<sub>2</sub>C<sub>3</sub>on Composite Powder on Performance of Ceramic Bond for cBN Grinding Tool ..... QIU Wen-xing , ZHAO Zhi-wei , CHEN Fei-xiao , et al(34)

New attempt on cavity expansion—Experimental research on large square cavity design ..... YANG Ye , FANG Xiao-Hu , LI Ying (38)

Influences of granite shape on wear of electroplated diamond wire saw ..... CHEN Jia-rong , LIN Feng , CHEN Chao , et al(43)

Current situation and expectation of the superhard material industry technology ..... LV Zhi , XIE Zhi-gang , LIN Feng , et al(47)

The Research Progress of the Polycrystalline Cubic Boron Nitride Cutting Tool ..... ZHANG Zhe , ZHANG Jun (52)

Rsearch on spectral characteristics of Kunlun golden jade in Xinjiang ..... SHEN Xiao-ping , WEI Wei , LI Xin-ling (56)

Structure and identification method of various composite gemstones ..... YU Lian-gang (61)

Identification of the reconstituted blood stone ..... ZHU Hong-wei , LI Ting , YAN Fei , et al(65)

**Bulletin:** The Journal is embodied by domestic and international electric mediums including Wanfang Database etc. The author's remuneration paid to the authors also includes the rights and interests of this part. Author has to promise that the contribution to the Journal should not violate the other's intellect property.



# 珠海市巨海科技有限公司

## ZHUHAI JUHAI TECHNOLOGY CO., LTD

珠海市巨海科技有限公司（珠海市巨海超硬材料开发有限公司）是专业从事超硬材料制品研发及生产销售的高科技企业。公司成立于1996年，是中国超硬磨料、磨具协会理事单位，2003年通过ISO9001国际质量体系认证。

公司主要生产树脂、金属、陶瓷、电镀金属结合剂的金刚石及立方氮化磨具。其产品广泛应用于：硬质合金、钢铁、汽车零部件、石材、陶瓷、玻璃、磁性材料、单品硅片、石英晶体等各种金属材料及金属材料的切割和磨削。

公司总部位于珠海市国家高新区南屏科技园，生产基地位于斗门龙山工业区，拥有三万平方米的现代化工业厂房及各种先进的生产和检测仪器设备。年产各种超硬材料制品四十万片以上，部分产品已达到同行业国际先进水平，并出口到多个国家和地区。

公司宗旨是“质量是企业的生命，诚信是我们的准则”，巨海公司期盼与您携手，共创美好的未来！



Zhuhai Juhai Technology Co., LTD(Zhuhai Juhai Super-hard Material Development Co., Ltd.) is a high tech enterprise specializing in research and development, production and sale of super-hard abrasive and abrasive tools. Founded in 1996, it is a member of China Super-hard Abrasive and Abrasive Tools Association. In 2003, it passed the certification of ISO9001 international quality system.

The main products of our company include the grinding tools which bonds are resin, metalceramic, electroplated, which are widely used in the processing industries cutting and grinding metal and non-metal materials such as hard alloy, iron and steel, stone, ceramics, glass building material, magnetic material and quartz crystal, spare parts of automobiles and monocrystal line silicon.

The general headquarter of the company is situated in Nanping Technology Park in National Hi-tech Zone, and the production base is located in Longshan industry region, Doumen county. With modernized factory buildings of 30,000 square meters and various advanced production and testing equipments, it annually produces over 400,000 pieces of various super-hard products of high quality. Some of the products have reached or approached advanced international standards in this line and are exported to many countries.

The company's tenet is "Quality is the life of enterprises and good faith is our guide "We are willing to cooperate with you and create jointly a bright future.

公司地址：中国·珠海国家高新区南屏科技园屏工一路6号

Company Add: NO.6 Pinggong First Road, Nanping Technology Park, Zhuhai, China

工厂地址：中国·珠海市斗门区斗门镇龙山工业区龙山二路1号

Factory Add: No.1 Longshan Second Road, Longshan Industry Region, Doumen, Zhuhai, China

电话 (Tel) : 86-756-8818999 8818777 8818822

传真(Fax): 86-756-8818000

邮编(P.C): 519060 519110

网址: [Http://www.juhai.cn](http://www.juhai.cn)

信箱 : E-mail: liuxh@juhai.cn

